
3. HAFTA 

CEZA NORMUNUN SINIRLARI 

I. Ceza Normunun Zaman Bakımından Sınırı 

Diğer hukuk normları gibi ceza normları da yürürlüğe girer, uygulanır ve 

yürürlükten kalkarlar. Anayasa m. 38’de ceza normlarının zaman bakımından 

sınırında ana kural ‘’Kimse, işlendiği zaman yürürlükte bulunan kanunun suç 

saymadığı bir fiilden dolayı cezalandırılamaz; kimseye suçu işlediği zaman 

kanunda o suç için konulmuş olan cezadan daha ağır bir ceza verilemez.’’ 

şeklinde ifade edilmiştir.  

 

- Suç olan bir fiilin suç olmaktan çıkarılması 

- Suç olmayan bir fiilin suç haline getirilmesi 

- Lehte kanun 

Ceza Kanunu da 7. maddesinde kuralı tekrarlamış ve kuralın istisnasına 

da yer vermiştir. 

TCK m. 7 (Zaman bakımından uygulama) 

‘’ (1) İşlendiği zaman yürürlükte bulunan kanuna göre suç sayılmayan bir 

fiilden dolayı kimseye ceza verilemez ve güvenlik tedbiri uygulanamaz. 

İşlendikten sonra yürürlüğe giren kanuna göre suç sayılmayan bir fiilden dolayı 

da kimse cezalandırılamaz ve hakkında güvenlik tedbiri uygulanamaz. Böyle bir 

ceza veya güvenlik tedbiri hükmolunmuşsa infazı ve kanuni neticeleri 

kendiliğinden kalkar. 

(2) Suçun işlendiği zaman yürürlükte bulunan kanun ile sonradan 

yürürlüğe giren kanunların hükümleri farklı ise, failin lehine olan kanun 

uygulanır ve infaz olunur. 

(3) Hapis cezasının ertelenmesi, koşullu salıverilme ve tekerrürle ilgili 

olanlar hariç; infaz rejimine ilişkin hükümler, derhal uygulanır. 

(4) Geçici veya süreli kanunların, yürürlükte bulundukları süre içinde 

işlenmiş olan suçlar hakkında uygulanmasına devam edilir.’’ 

II.  Ceza Normunun Yer Bakımından Sınırı 

 

Ceza kanunun ülkeselliği ilkesi (Mülkilik): 

Ülke ve ülke sayılmayan yerlerin belirlenmesi bakımından TCK m.8 önem 

arz eder. 

 

 



TCK m.8 (Yer bakımından uygulama) 

  ‘’ (1) Türkiye'de işlenen suçlar hakkında Türk kanunları uygulanır. Fiilin 

kısmen veya tamamen Türkiye'de işlenmesi veya neticenin Türkiye'de 

gerçekleşmesi halinde suç, Türkiye'de işlenmiş sayılır. 

(2) Suç; 

a) Türk kara ve hava sahaları ile Türk karasularında, 

b) Açık denizde ve bunun üzerindeki hava sahasında, Türk deniz ve hava 

araçlarında veya bu araçlarla, 

c) Türk deniz ve hava savaş araçlarında veya bu araçlarla, 

d) Türkiye'nin kıt'a sahanlığında veya münhasır ekonomik bölgesinde tesis 

edilmiş sabit platformlarda veya bunlara karşı, 

İşlendiğinde Türkiye'de işlenmiş sayılır.’’ 

Ceza kanunun evrenselliği ilkesi: 

TCK m.13 (Diğer suçlar) 

 ‘’(1) Aşağıdaki suçların, vatandaş veya yabancı tarafından, yabancı 

ülkede işlenmesi halinde, Türk kanunları uygulanır:  

a) İkinci Kitap, Birinci Kısım altında yer alan suçlar.  

b) İkinci Kitap, Dördüncü Kısım altındaki Üçüncü, Dördüncü, Beşinci, 

Altıncı, Yedinci ve Sekizinci Bölümlerde yer alan suçlar.  

c) İşkence (madde 94, 95).  

d) Çevrenin kasten kirletilmesi (madde 181).  

e) Uyuşturucu veya uyarıcı madde imal ve ticareti (madde 188), uyuşturucu 

veya uyarıcı madde kullanılmasını kolaylaştırma (madde 190).  

f) Parada sahtecilik (madde 197), para ve kıymetli damgaları imale 

yarayan araçların üretimi ve ticareti (madde 200), mühürde sahtecilik (madde 

202).  

g) Fuhuş (madde 227).  

h) (Mülga: 26/6/2009 – 5918/1 md.)  

i) Deniz, demiryolu veya havayolu ulaşım araçlarının kaçırılması veya 

alıkonulması (madde 223, fıkra 2, 3) ya da bu araçlara karşı işlenen zarar verme 

(madde 152) suçları.  

(2) (Ek ikinci fıkra: 29/6/2005 – 5377/3 md.) İkinci Kitap, Dördüncü Kısım 

altındaki Üçüncü, Dördüncü, Beşinci, Altıncı ve Yedinci Bölümlerde yer alanlar 

hariç; birinci fıkra kapsamına giren suçlardan dolayı Türkiye'de yargılama 

yapılması, Adalet Bakanının talebine bağlıdır  

(3) Birinci fıkranın (a) ve (b) bentlerinde yazılı suçlar dolayısıyla yabancı 

bir ülkede mahkûmiyet veya beraat kararı verilmiş olsa bile, Adalet Bakanının 

talebi üzerine Türkiye'de yargılama yapılır.’’ 

 

 



TCK m.10 (Görev suçları): 

‘’(1) Yabancı ülkede Türkiye namına memuriyet veya görev üstlenmiş olup 

da bundan dolayı bir suç işleyen kimse, bu fiile ilişkin olarak yabancı ülkede 

hakkında mahkûmiyet hükmü verilmiş bulunsa bile, Türkiye'de yeniden 

yargılanır.’’ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


